
Scénář-Karel Novotný, pamětník horník
 
Jakub: Pan Novotný se narodil 28.listopadu 1947. Později se rozhodl,že bude horníkem. Nechtěl totž pracovat v
zemědělství jako někteří členové jeho rodiny.

Karel Novotný: To bylo to období tý socializace vesnice a v tý době jakákoliv rodina, která dala sebemenší do 
zemědělskýho družstva tak museli tto lidé těch rodin pracovat v zemědělském družstvě. Z naší rodiny, taky 
jsme tam dali kousek políčka do JZD když se slučovali, už tam dělal bratr švagrová a maminka a nám už se zdálo,
že by nás tam bylo moc a jediná šance jak v té době se vymanit tady tomu pracovat v zemědělství, protože byli 
příjmy malý byla učit se horníkem (časově od 2:44-3:36).

Lucie: Práce v dole byla namáhavá. Nebezpečí zde číhalo na  každém kroku. Pan Novotný vzpomíná i na četnost 
závalů a také na průtrže uhlí.

Karel Novotný: Nechcu přehánět,  ale určitě do dvou měsíců jednou určitě. Průtrž uhlí to jsou dva momenty, 
buď, v každým případě když si vybavíte výšku sloje, řekněme od těch půl metru až po těch třech metrů, tak to 
uhlí obsahuje metan, teď záleží jak ten metan působí a vytlačí to uhlí z tý sloje a dojde k nežádoucímu závalo 
prostoru, kde se pohybují horníci. (časově 7:54-7:59, 8:19-8:58)

Lubomír: Během těchto tragedií zahynula v dole také řada jeho kamarádů. Později pan Novotný přešel na práci 
údržby kolejí.

Karel Novotný: Postupem roku ubývaly síly a přicházeli různý úrazy a nebo zaprášení plic a tto havíři byli 
přeřazování na vedlejší práce, a to samí se týkalo aji mě.  Tak jsem byl přeřazen k dopravě, kde jsem se staral o 
kolejovou dopravu a údržbu důlních vyhýbek. (časově od 10:05-10:22 10:33- 10:39)

Liliana: Pan Novotný v dolech strávil spoustu let. Zajímá nás, jestli by si práci horníka vybral znovu.

Karel Novotný: Já bych si tu,kdybych byl zas mladej, určitě bych si ju zvolil,ale v dnešní době,abych,mi položíte 
otázku,navštvil některý pracoviště, už bych se bál.

Jakub: Po čase došlo k útlumu hornictví a pan Novotný odešel do důchodu. Začal přemýšlet o rekonstrukci 
cihelny ve Zbýšově.

Karel Novotný: Tak se začalo v tom roce 2008, dal jsem do kupy partu nadšenců jsem zehnal a začali jsme 
rekonstruovat cihelnu a tak se nám povedlo tu cihelnu opravit. (časově od20:25-20:40)

Lucie: Na cestách po Evropě se mu líbilo, jak se jiné státy starají o zachování krajiny a unikátních míst. Ve 
Zbýšově se proto rozhodl zachránit starou havírnu.

Karel Novotný: Díval jsem se co a jak dál, když cihelna byla zrekonstruovaná, začali jsme se zajímat tady o 
prostory šachty Simson, která jediná v celým revíru je zachovalá jináč všechny, musím podotknout, jináč 
všechny šachty jsou zasypány a těžní věž věže opět byli rozřezány. (časově od 20:40-21:08)

Lubomír: O šachtu se pan Karel Novotný stará dodnes. Rád také sportuje s dětmi a cestuje. Kromě Ameriky byl 
snad skoro všude.


